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Su Vilniaus vicemere

Simona Blieliūne, kuri

kuruoja ir vilniečių

sveikatos sritį,

susitinkame „Vilnius

sveikiau“ naujojo biuro

atidaryme Vingio parke.

Pokalbis sukosi apie

sveikatingumą, sportą,

poilsį ir kaip visa tai

įsprausti įtemptame

darbų tvarkaraštyje.

Simona įsitikinusi –

viskas yra prioritetai,

todėl jei buvo sunki

diena, galvą pravėdina

dviračiu numindama ke-

turiasdešimt kilometrų.

P
ati čia atmyniau dvira-
čiu, tiesa, viešam teismui
prisipažinau – be šalmo.
Kaip jūs vykstate į darbą?

- Į Vingio parką dviračiu atva-
žiuoju po darbų. Dabar neįsivaiz-
duoju gyvenimo be sporto. Dirbant
tokiose pareigose fizinis aktyvumas
tapo balanso išlaikymo veiksniu.
Mėgstu ir bėgioti. Tą sąmoningai
darau jau dvejus metus. Nesutik-
čiau su šiandien kolegos išsakyta
mintimi, jei vaikystėje nesportavai,
suaugęs sporto nepamilsi. Kartais
po darbo ir keturiasdešimt kilomet-
rų nuvažiuoju dviračiu.

- Kuruojate ir naktinio Vilniaus
gyvenimą. Jus dažniau galima su-
tiki kino seanse po žvaigždėmis ar
veikiau parke bėgančią krosą?

- Vilnius tuo ir žavus, kad yra įvai-
rus. Aš taip pat įvairiapusė. Kartais
pailsėti padeda ir kinas po atviru dan-
gum. Einu ir klasikinės muzikos pa-
klausyti, ir į roko koncertą. Apskri-
tai muzika yra mano gyvenimo da-
lis. Mane galima dažnai sutikti kon-
certuose. Mėgstu klasiką, džiazą.

Pasiūlymus, pageidavimus,
mintis  siųskite adresu:

Pamėnkalnio g. 23-1, Vilnius,
tel. (8*5) 26 51 093,

el.paštu: dizainas@lsveikata.lt,
www.lsveikata.lt

Ekologinė žemdirbystė: tik
ūkininkų noro neužtenka

Visi skirtingi, tačiau tilps
po vienu mokyklos stogu

Priešintis agresoriui galima
ir be ginklų

Vaikų psichiatrė: su psicholo-
gais veikiame išvien

Eko raktas

Nepasiduodantys negaliai

(NE)galiu keistis

Saugi visuomenė

Publicum sanitas

Naktiniame Vilniaus gyvenime
dabar dalyvauju retai, bet grožiuo-
si juo vakare šniukštinėdama sena-
miesčio erdves, mėgstame su šei-
ma dviračiais minti palei pakrantę,
sustoti senamiestyje išgerti kavos,
su vaikais suvalgyti ledų.

“KAI KELIAUJU PO PASAULĮ, VILNIŲ MĖGSTU PALYGINTI.
ESAME SUKŪRĘ ILIUZIJĄ, KAD KAŽKUR YRA GERIAU,
ĮDOMIAU, YRA DAUGIAU KĄ VEIKTI. KUO DAUGIAU
PAMATAU PASAULIO, TUO LABIAU ĮSITIKINU, KAIP GERA
NAMUOSE. VILNIŲ ĮSIMYLIU IŠ NAUJO.

tikrai mane galite sutikti. Valandos ten
neužtenka, dažnai praleidžiu visą pus-
dienį, o jei patinka paroda, nueinu ir
du kartus. Užsienyje atostogaujant su
šeima nė viena kelionė neapsieina be
užsukimo į muziejų. Komandiruotė-
je, jei vakare turiu laisvo laiko, nėra

Kai keliauju po pasaulį, Vilnių
mėgstu palyginti. Esame sukūrę
iliuziją, kad kažkur yra geriau, įdo-
miau, yra daugiau ką veikti. Kuo
daugiau pamatau pasaulio, tuo la-
biau įsitikinu, kaip gera namuose.
Vilnių įsimyliu iš naujo.

Beje, mėgstu ir muziejus – čia tai

buvę, kad neaplankyčiau muziejaus.
Man tai – būdas pailsėti, prisiliesti prie
laikmečio, meno, istorijos.

Gerai, kad į kompaniją prisijun-
gia ne tik vyras, bet ir devynerių bei
dvylikos metų sūnūs. O Valstybės
pažinimo centrą rekomenduočiau
kaip būdą prijaukinti vaikus prie

nęs tikisi visuomenė, bet tik tuo va-
dovautis. Ir šeimoje augindama vai-
kus tuo vadovaujuosi. Negali iš jų
reikalauti valgyti daržovių, jei pati
jų nevalgai.

- Namuose dar bent viena pa-
reiga, pareikalaujanti ne mažes-
nio atsidavimo...

- Grįžus namo laukia atskiras pa-
saulis. Stengiuosi, kad mano dar-
bas nevirstų jos rūpesčiu. Moku
padėti darbines problemas ir prie
jų sugrįžti tik kai vaikai nueina mie-
goti – miego sąskaita. Namie būnu
mama ir bent dvi valandas būtinai
įsitraukiu į vakarienės gamybą,
bendravimą bei pagalbą.

- Jau įsivaizduoju, kaip viceme-
rė vakarienei ruošia garintus bro-
kolius su žuvimi. Prieš penketą
metų buvote Vilniaus sveikatos
biuro direktoriaus pavaduotoja.
Įtariu, sveikas gyvenimo būdas yra
pagrindas jūsų šeimoje.

- Sveikatos srityje dirbu daugiau
nei penkerius metus – profesija įpa-
reigoja domėtis, skaityti, žinoti.

NUKELTA Į 8P.

Pulicum sanitas redaktorė

Greta Vanagienė

8*675 45321

greta@lsveikata.lt

S.Bieliūnė: sunkią dieną dviračiu
numinu 40 kilometrų

muziejų formato.
- Akys į jus dabar nukreiptos ge-

rokai dažniau. Apgalvoti tenka ir
kasdienį garderobą. Einamos pa-
reigos priverčia įsitempti?

- Socialinė kontrolė yra. Be šal-
mo tikrai nevažiuočiau dviračiu
(Šypsosi). Kai priimi sprendimą ei-
ti tokias pareigas, kartu priimi ir to
pasekmes. Nesistengiu taikytis prie
pareigų ir būti tokia, kokios iš ma-
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B
endrojo ugdymo
mokyklos išgyvena
permainų laikotarpį.

Vis daugiau specialiųjų
poreikių turinčių vaikų
integruojami į mokymosi
procesą, o tai skatina
labiau susitelkti tiek peda-
gogus, tiek pagalbos spe-
cialistus. Reali patirtis
rodo, jog vardan bendro
tikslo galima suremti
pečius ir nuversti kalnus.

Jurgita Ramanauskienė

Nuoširdžios intencijos
Atviros mokinių įvairovei klasės

mokykloje suteikia daugiau galimy-
bių įvairiems vaikams, jų tėvams,
mokytojams. „Manome, kad išplė-
toję darbą su specialiųjų ugdymosi
poreikių turinčiais mokiniais labiau
atliepsime į XXI a. 3-čio dešimtme-
čio realybę. Kaip teigia švietimo,
mokslo ir sporto ministro patarėjas
Ignas Gaižiūnas, turime sudaryti kuo
geresnes sąlygas įvairių gebėjimų ir
ugdymosi poreikių turinčių mokinių
įtraukčiai į bendrojo ugdymo mo-
kyklas, suteikti kiekvienam vaikui jo
poreikius atitinkantį ugdymą“, – sa-
ko Kauno J. ir P.Vileišių mokyklos
direktorė Dalia Lapėnienė.

Kita vertus, pašnekovė sutinka,
jog ateityje laukia dar daug sun-
kaus darbo – tiek pertvarkant mo-
kymosi procesą, rengiant kvalifi-
kuotus specialistus, tiek keičiant vi-
suomenės nusistatymą. „Žmonės
dar išsigandę ir pasimetę, dažniau-
siai nuogąstauja, jog sutriks didžio-
sios dalies mokinių darbas pamo-
kose. Tokias nuostatas skatina ne-
pakankamas specialistų, kurie tu-
rėtų padėti didelius specialiuosius
poreikius turintiems mokiniams,
skaičius bei mokytojų kompeten-
cijos gilinimas ir plėtojimas pažinti,
ugdyti šiuos ypatingus vaikus“, – pa-
stebi mokyklos vadovė.

Adaptuojama aplinka
Mokyklos aplinka turi būti sau-

gi, patogi, šiuolaikiška, funkciona-
li, greitai pritaikoma skirtingoms
veikloms, informatyvi. Kreipiamas
dėmesys į kabinetų išdėstymą, tu-
aletų skaičių ir pasiekiamumą, val-
gyklos, bibliotekos lokaciją, poilsio
vietų įrengimą.

„Organizuojant ugdymą specia-
liųjų poreikių turintiems vaikams,
papildomai reikia pagalvoti apie sau-
gias erdves ar sensorinį kambarį, ku-
riame mokiniai gali nusiraminti, pail-
sėti, atsigauti ir po kurio laiko grįžti
į mokymo aplinką“, – teigia pašne-
kovė. Ji papildo, jog mokykloje rei-
kia turėti mokymosi erdves, atskir-
tas nuo bendrojo ugdymosi klasių,
kuriose galėtų dirbti pagalbos mo-
kiniui specialistai su keliais specia-
liųjų poreikių mokiniais.

Inventoriaus įsigijimas susijęs su
papildomomis išlaidomis. „Mokyk-
loje turime turėti tinkamas mokymo
priemones ir aprūpinti jomis specia-
liųjų ugdymosi poreikių turinčius
mokinius. Darbas su vaikais, turin-

čiais elgesio ir emocijų, autizmo
spektro sutrikimų, judesio, intelek-
to ir kitų sutrikimų, skiriasi, – pasa-
koja direktorė. – Džiugu, kad Kau-
no miesto savivaldybės projektas dėl
Atvirųjų klasių steigimo pateko į Švie-
timo, mokslo ir sporto ministerijos
finansuojamų projektų sąrašą.“

Dar vienas svarbus svertas ugdy-
mo procese – pedagogai. „Pasak il-
gamečio pedagogo P.Martinaičio,
mokyklos vadovui tenka užduotis
suburti mokytojus, kurie būtų dva-
siškai turtingos asmenybės, įsišak-
niję savo kultūroje ir gebėtų už-
megzti ryšius su ugdytiniais“, – pri-
simena D.Lapėnienė. Kalbėdama
apie pedagogų pasirengimą, mo-
kyklos direktorė akcentuoja savy-
bes, tokias kaip dalykinės ir sociali-
nės kompetencijos, pozityvios nuo-
statos, priimant mokinių ugdymo-
si poreikių įvairovę, gebėjimas dirbti
komandoje ir bendradarbiauti. 

Tikslas – tobulėti kartu
„Siekiant geresnių ugdymo re-

zultatų, mokytojui tenka glaudžiai
bendrauti su kolegomis, pagalbos
mokiniui specialistais, mokiniais
bei jų tėvais, taip pat atnaujinti ži-
nias ir ugdyti kompetenciją darbui
su įvairių poreikių mokiniais. Pri-

kųjį ugdymą, vykdomos įvairios pre-
vencinės veiklos smurto ir patyčių
bei kitomis temomis programos. At-
liekami klasių mikroklimato tyrimai,
sudaromi priemonių planai mikro-
klimatui gerinti. Vyksta kassavaitiniai
Vaiko gerovės komisijos susirinki-
mai“, – vardina D. Lapėnienė.

Asmeninė patirtis
„Šiais metais pradedančios veik-

ti mokinių įvairovei atviros klasės
yra pilotinis projektas, todėl mums,
mokytojams ir specialistams, tai
yra nauja. Klausėme seminarus, da-
lyvavome mokymuose, turėjome
ilgalaikes konsultacijas su PPT tar-
nyba, bendradarbiavome su VDU
mokslininkais. Pamažu susidėliojo
matmenys, kaip mokytojų patirtis,
išmintis ir žinios sąveikauja šiame
atsakingame asmenybės ugdymo
etape. Galvojame, tai padės įgyven-
dinti šiandienos aktualiją – įtraukio-
jo ugdymo transformacijas švieti-
me“, – tikisi mokyklos direktorė.

Mokykloje kuriamos dvi atvirosios
klasės (pirma ir penkta), kuriose tu-
rės galimybę mokytis specialius ug-
dymo poreikius turintys mokiniai.
Atviroje klasėje kartu su kitais moki-
niais ugdysis po du tris didelių spe-
cialiųjų ugdymosi poreikių turinčius
mokinius, taip pat po kelis vidutinius
specialius poreikius turinčius vaikus.
Bendras šioje klasėje besimokančių
mokinių skaičius bus mažesnis ne-
gu įprastoje klasėje, dalį laiko dirbs
du mokytojai arba mokytojas ir spe-
cialusis pedagogas. Visą laiką dirbs
mokytojo padėjėjas, kuris padės
šiems ypatingiems vaikams integruo-
tis į bendruomenę.

D.Lapėnienė su viltimi žvelgia į
ateinančius mokslo metus: „Mes
siekiame padaryti viską, ką galime,
kad užtikrintume lygias galimybes
įvairių poreikių mokiniams tiek so-
cialiniu, tiek švietimo lygiu. Tikiu
ir žinau, mokyklos mokytojai, pa-
galbos mokiniui specialistai, tech-
ninis personalas dirbs profesiona-
liai, kūrybingai ir iš širdies.“ ¬

“Atvirose klasėse kartu su kitais mokiniais ugdysis po du tris didelių specialiųjų ugdymosi porei-

kių turinčius mokinius, taip pat po kelis vidutinius specialius poreikius turinčius vaikus. Bendras

šioje klasėje besimokančių mokinių skaičius bus mažesnis negu įprastoje klasėje.

Kauno J. ir P.Vileišių mokyklos

direktorė

Dalia Lapėnienė:

Komentuoja specialistė:

skaitmenizuotą pasaulį atspindin-
čiai pamokai, mokytojas užtrun-
ka ne vieną valandą. Mišriose kla-
sėse yra ir gabių, motyvuotų, ir
specialiųjų poreikių turinčių mo-
kinių, todėl mokymo medžiaga tu-
ri būti kruopščiai atrinkta ir pa-
rengta“, – pabrėžia direktorė. Pa-
šnekovė akcentuoja, jog mokyto-
jo padėjėjas padeda mokiniui
nenuklysti nuo pamokos eigos,
girdėti ir suprasti mokytojo užduo-
tis, tačiau, jei padėjėjas neturi pe-
dagoginio išsilavinimo, visas krū-
vis tenka mokytojui.

Švietimo pagalbos specialistų ko-
mandą sudaro specialusis pedago-
gas, logopedas, psichologas, sociali-
nis pedagogas, mokytojo/mokinio
padėjėjai. „Siekiant gerinti mokyk-
los mikroklimatą bei užtikrinti mo-
kinių saugumą ir kartu plėtoti įtrau-

Visi skirtingi, tačiau tilps
po vienu mokyklos stogu

Nepasiduodantys negaliai

“MES SIEKIAME PADARYTI
VISKĄ, KĄ GALIME, KAD
UŽTIKRINTUME LYGIAS GALIMY-
BES ĮVAIRIŲ POREIKIŲ MOKI-
NIAMS TIEK SOCIALINIU, TIEK
ŠVIETIMO LYGIU. TIKIU IR
ŽINAU, MOKYKLOS MOKYTOJAI,
PAGALBOS MOKINIUI SPECIALIS-
TAI, TECHNINIS PERSONALAS
DIRBS PROFESIONALIAI,
KŪRYBINGAI IR IŠ ŠIRDIES.

reikus konsultuojamės su kitų insti-
tucijų specialistais, pvz., su Pedago-
gine psichologine tarnyba“, – sako
mokyklos vadovė. Pasak D.Lapėnie-
nės, svarbu mokytojams, pagalbos
vaikui specialistams kaskart ieškoti
tinkamų mokymo būdų, mokymo
medžiagos ir turėti motyvacijos bei
energijos šiam darbui, nes kiekvienas
mokinys, tame tarpe ir specialiųjų po-
reikių vaikas, yra individualus.

„Krūviai yra dideli. Norėdamas
tinkamai pasiruošti šiuolaikinį

Vaikų linija pradeda naujas sa-
vanorių atrankas. Suaugusieji
gali rinktis iš dviejų savanorys-
tės formų: tapti emocinės para-
mos konsultantu, kuris atsilie-
pia į vaikų skambučius arba kon-
sultuoja internetu, arba jungtis
prie veiklos savanorių komandos
Vilniuje. 12–18 metų paaugliai
taip pat gali tapti Vaikų linijos
savanoriais – rudenį prasidės at-
ranka į Patarėjų komandą.

„Kas, jeigu ne tu, kada, jeigu ne
dabar“, – sako Vaikų linijos veiklų
savanorė Gintarė Venclovaitė-Kudž-
mienė. Moteris juokiasi, kad jai at-
rodė, jog savanorystė yra toks ge-
ras dalykas, jog visi turi to norėti:
„Tačiau atėjusi į atranką pamačiau,
kad ne taip lengva pritraukti sava-

Kviečia

savano-

riauti

norių, o ypač ilgalaikei savanorys-
tei: paraiškų būna daug, bet kai at-
eina laikas skirti savo energijos ir
laiko, belieka vos keli žmonės“.

Moteris pasakoja, kad savano-
riauti norėjo seniai, tik iš pradžių
rinkdavosi vienkartines savanorys-
tes akcijose, renginiuose. „Man pa-
tinka veiklos, susijusios su vaikais.
Savo aplinkoje mačiau žmonių, ku-
rie yra savanoriai ir dalijasi savo pa-
tirtimi – toks pavyzdys užkrečia,
skatina pagalvoti ir apie savo veik-
las. Galiausiai atėjo metas, kai paju-
tau, kad reikia nebe svajoti, o imtis
veiksmų ir rasti man tinkančią sa-
vanorystės formą“, – sako Gintarė.

Taip sutapo, kad moteris savano-
riauti į Vaikų liniją atėjo ne viena,
bet pakalbino ir paauglį sūnų Vaka-
rį, kuris praėjo atranką ir tapo Vai-
kų linijos Patarėjų komandos nariu.
Tai paauglių savanorių grupė, kuri
emocinės paramos tarnybai pade-
da tobulėti, būti arčiau vaikų, ge-
riau suprasti jų poreikius ir pato-
giausius būdus komunikuoti.

Tiesioginį kontaktą, bendravimą
akis į akį vertina ir Jolanta Zagors-
kienė, prie Vaikų linijos veiklų sa-
vanorių prisijungusi prieš gerą pus-
metį. Pati didelę šeimą turinti mo-
teris sako, kad visada norėjo veik-
los, susijusios su vaikais.

Moteris įsitikinusi, kad švietimas,
ugdymas turi būti nukreiptas į šei-
mas. „Smurtas, kuris kyla, pirmiau-
sia ateina iš žemos šeimos saviver-
tės, žmogaus teisių standartų, so-
cialinių įgūdžių stokos, vaiko nesu-
vokimo kaip individo, netinkamo
suaugusiųjų galios naudojimo“, – sa-
ko Jolanta ir priduria, kad gyveni-
me jai labai daug reiškia būti nau-
dinga kitiems – ypač vaikams. ¬
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• Ilgalaikės psichikos sveikatos
pagrindas formuojasi ankstyvaja-
me amžiuje. Apie pusę psichikos
sveikatos sutrikimų pasireiškia iki
14 metų, du trečdaliai jų pasireiš-
kia iki 24 metų. Negydomi vaikų
ir paauglių psichikos sveikatos
sutrikimai turi ilgalaikių pasekmių –
vyresniame amžiuje gali kilti
elgesio sunkumų ar pasireikšti
sunkesni psichikos sveikatos
sutrikimai.

• Vaikai yra labiau priklausomi
nuo emocinės aplinkos šeimoje,
mokykloje, bendraamžių grupėje.
Jaunų žmonių psichikos sveikatą
lengviau gali sutrikdyti veiksniai,
kuriems suaugusieji yra atspares-
ni (smurtui, patyčioms, skurdui,
žalingiems įpročiams, nesėk-
mėms ir pan.). Technologijų
pažanga, išmanieji telefonai ir
socialinės žiniasklaidos priemo-
nės palengvina vaikų prieigą prie
informacijos, gali padėti jų

Verta žinoti:

mokymuisi, gebėjimui užmegzti ir
palaikyti ryšius su draugais,
šeima. Tačiau tai gali turėti ir
neigiamos įtakos vaiko psichikos
sveikatai bei gerovei. Noras būti
visuomet pasiekiamu socialiniuo-
se tinkluose, nuolat palaikyti ryšį
gali trukdyti kasdienėms veikloms –
bendravimui su šeimos nariais,
valgymui ar miegui. O nuolatinis
kitų žmonių gyvenimo sekimas 6
socialiniuose tinkluose gali sukelti
nepilnavertiškumo jausmą.

• Psichikos sveikata priklauso ne
tik nuo asmens individualių įgimtų
savybių, bet ir nuo aplinkos įvykių.
Svarbią įtaką psichikos sveikatai
turi biologiniai, socialiniai, psicho-
loginiai veiksniai. Priklausomai
nuo šių veiksnių veikimo pobūdžio
išskiriami rizikos, didinantys
psichikos sutrikimų išsivystymo
tikimybę, ir apsauginiai, didinan-
tys asmens atsparumą psichikos
sutrikimų išsivystymui, veiksniai. ¬

K
ada vaikui reikalinga
psichologo, o kada
psichiatro konsulta-

cija? Vaikų ligoninės Santa-
ros klinikų filialo vaikų ir
paauglių psichiatrė Loreta
Jackevičienė sako: vienas
lauke – ne karys. Šie du
specialistai veikia kaip
susisiekiantys indai, todėl
riba tarp jų išsitrynusi.

- Kurie tėvai nesusiduria su vai-
kų kaprizais... Ko gero, visų tole-
rancijos ribos skirtingos: vie-
niems toks vaiko elgesys gali at-
rodyti normali raida, kitiems –
tikras chaosas. Kada verta at-
keipti dėmesį, jog vaikui reikia
specialisto pagalbos?

- Visų pirma, kai vaikai susiduria
su emociniais sunkumais (intensy-
vus, užsitęsęs liūdesys, nerimas, pyk-
tis), ypač jei tai trukdo kasdieniam
gyvenimui: mokytis, žaisti, ben-
drauti. Taip pat, kai pastebimos el-
gesio problemos: agresijos protrū-
kiai, netinkamas elgesys, dėl kurių
nesiseka susitarti nei tėvams, nei mo-
kytojams, stiprus prieštaravimas vi-
sose gyvenimiškose situacijose. Kai
kurie vaikai gali izoliuotis nuo aplin-
kos, tėvų, kitų vaikų, nenorėti ben-
drauti, nerasti bendros kalbos, ne-
sutarti su bendraamžiais, juos ka-
muoja mokymosi sunkumai, net ir
tada, kai stengiamasi juos įveikti.

Vaikai, kuriems reikia specialaus
ugdymo, patenka į pedagoginę ir
psichologinę tarnybą PPT. Jei ne-
padeda net ir speciali ugdymo pro-
grama, tokiu atveju siūloma kreip-
tis į psichologą ar psichiatrą.

Beje, vaikus psichologiškai pa-
veikti gali ir išorinės fizinės ar emo-
cinės traumos, pavyzdžiui, tėvų
skyrybos, mirtys.

- Visa tai – gyvenimiškos patir-
tys. Ne visi vaikai dėl to patenka
pas specialistus. Paveikti šių sun-
kumų jie gali patys, be kitų pa-
galbos, su tuo susigyventi?

- Vaikų atsparumas įvairiems da-
lykams skirtingas. Jei sunkumai dėl
patirtos traumos užsitęsia, tuomet
reikalinga pagalba. Įvairiais atvejais
laikas skirtingas. Kiekvienas supran-
tame, kiek ilgai gedulas gali būti nor-
malu. Kažin ar vaikas metus gedės
dėl gyvūnėlio mirties. Traumą rei-
kėtų įvertinti patiems. Reikšminga
ankstyva patirtis, pati gyvenimo is-
torija, vaiko prieraišumas.

- Jei matome, kad pagalba vis
dėlto reikalinga, nuo ko pradėti?
Kuo vaikų psichiatras skiriasi
nuo psichologo?

“Vaikai, kuriems reikia

specialaus ugdymo, patenka

į pedagoginę ir psichologinę

tarnybą PPT. Jei nepadeda

net ir speciali ugdymo

programa, tokiu atveju

siūloma kreiptis į

psichologą ar psichiatrą.

Vaikų psichiatrė: su psichologais
veikiame išvien

(NE) galiu keistis

sudaro vieną komandą. Vienas be
kito negali apsieiti.

- Vadinasi, teigti, kad psichiat-
ro pagalba yra rimtesnė už psi-
chologo negalima?

- Jokiu būdu ne! Ir psichologo pa-
galba yra rimta, tik ji – kitokia. Psi-
chiatrai labiau orientuoti į sutriki-
mo diagnostikos ir gydymo sritį, o
psichologai – terapiją bei vertinimą,
taiko metodikas. Dviejų specialis-
tų sinergija – gydymo rezultatas.

- Sakoma, kad tėvai geriausiai
pažįsta savo vaikus, jaučia, ko
jiems reikia. Vis dėlto dažnai del-
siama nuvesti vaiką pas specia-
listą iš baimės, kad netektų išgirs-
ti diagnozės ir vaikui tik nepri-
paišytų F kodo... Ieškoma pagal-
bos per aplinkui, vedama pas
logopedą, į dailės terapiją, bet tik

ne pas psichiatrą. Ką patartumė-
te tėvams?

- Yra tėvų, kurie kaip tik siekia diag-
nozės, suprasdami, jog vaikui galės
išrūpinti specialią pagalbą. Situacijų
būna įvairių. Tėvams patarčiau ne-
delsti ir kreiptis į specialistus kuo
anksčiau. Diagnostika užtrunka.
Taip pat ir susigyvenimas su diagno-
ze. Kuo anksčiau vaikas gauna pa-
galbą, specialų ugdymą, tuo daugiau
suformuoja kompetencijų ir gali
komfortiškai jaustis visuomenėje.

- Susirūpinti, greičiausiai, reik-
tų ne tik tada, kai vaiko elgesys
šiaušia tėvams plaukus. Uždari,
nereiklūs, nereiškiantys emocijų
vaikai taip pat gali būti ženklas,
kad ne viskas gerai?

- Be abejo. Vis dėlto svarbiausia
yra vaiko elgesio pokytis. Tiesa, už-
darumas gali reikšti ir vaiko asme-
ninę savybę. Jei jis gerai mokosi, už-
siima sau įdomiomis veiklomis ir
tuo patenkintas, nėra ko išgyventi,
tačiau, jei vaikas tokiu tampa ir dėl
to jaučiasi blogai, susirūpinti reikia.

Nereikėtų pamiršti ir to, jog vaikai
augdami ir bręsdami keičiasi – atei-
na paauglystė ir ramus, problemų
nekeliantis vaikas gali sukelti sumaiš-
tį, tėvai ima susidurti su sunkumais.

- Jei vaikui reikia psichologo ar
psichiatro, gal tai pirmasis sig-
nalas, kad tos pagalbos reikia vi-
sų pirma tėvams?

- Šeima – tokia sistema, kai vieni
jos nariai veikia kitus. Neretai vaikas
tampa šeimos problemų atspindžiu.
Ir taip, pagalbos reikia visai šeimai.
Kita vertus, vaikui įtaką daro ir tėvų
asmenybės, auklėjimo stilius.

Jei matome, kad tai gali būti tas at-
vejis, siūlome pagalbą ir tėvams: reko-
menduojame tėvystės įgūdžių grupes,
kur galima išmokti auklėti vaikus.

- Vaikų auklėjimo temomis li-
teratūros apstu – siūloma daug
technikų, krypčių. Kaip nepasi-
mesti? Nieko gera turbūt vienus
metus vadovautis sovietiniu auk-
lėjimo metodu, kitus remtis pran-
cūzišku auklėjimu, vėliau kinų
auklėjimo tiesas diegti.

- Į tam tikrų kultūrų auklėjimo
metodus žiūriu skeptiškai. Kiekvie-
na tauta auklėjimo stilių suformuo-
ja natūraliai. Nemanau, kad tai gali
būti sėkmingai pritaikoma lietuviš-
koms realijoms. Kiekvienas atsine-
šame auklėjimo stilių iš vaikystės.
Žiūrėdami į save iš šalies galime pa-
stebėti auklėjimo silpnąsias vietas
ir tai keisti, o tai, ką paveldėjome
pozityvaus, stiprinti. ¬

KALBINO GRETA VANAGIENĖ  ¬

Projektas „(NE) galiu keistis“
finansuojamas iš

Spaudos, radijo ir televizijos

rėmimo fondo

(7 tūkst. Eur).

“„Psichiatrai labiau orientuoti
į sutrikimo diagnostikos ir
gydymo sritį, o psichologai –
terapiją bei vertinimą, taiko
metodikas. Dviejų specialis-
tų sinergija – gydymo rezul-
tatas“, – sako Vaikų ligoninės
Santaros klinikų filialo
vaikų ir paauglių psichiatrė
Loreta Jackevičienė.

- Psichiatras nuo psichologo ski-
riasi baziniu išsilavinimu – gydyto-
jas yra baigęs medicinos studijas ir
specializavęsis psichiatrijoje. Orien-
tuojasi į psichikos ligų diagnostiką
bei gali skirti vaistus. Tiesa, vaistai
vaikų psichiatrijoje skiriami retai.
Na, o vaikų psichologas – specialis-
tas, baigęs psichologiją. Lietuvoje
tas, kuris dirba medicinos srityje,

turi būti baigęs sveikatos psicholo-
gijos arba klinikinės psichologijos
magistratūrą. Jie atlieka pacientų
vertinimą, tam pasitelkia įvairius in-
strumentus: intelekto, asmenybės,
kognityvinių funkcijų vertinimą.
Psichologai ambulatoriškai teikia
emocinę pagalbą, konsultuoja vai-
kus ir jų tėvus. Šiaip ar taip vaikų
psichologai ir psichiatrai dirbdami

Galite mums skambinti antradieniais 18.00-22.00 val.

skype vardu VSlinija arba telefonu 8 631 22777.

Jei tuo metu vyks pokalbis ir savanoris negalės atsiliepti,

parašykite žinutę, perskambinsime.

Jei nenorite laukti, registruokitės pokalbiui iš anksto,

parašydami mums info@vpnamai.lt.
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“Numatoma, kad per kele-

rius metus žinių apie

pilietinį pasipriešinimą įgis

daugiau negu 100 tūkst.

Lietuvos gyventojųB
rutalūs rusijos
veiksmai prieš
Ukrainą bei daugelį

greta esančių valstybių
privertė permąstyti civili-
nius bei gynybos planus.
Lietuvoje, be vis didėjančio
finansavimo krašto apsau-
gai ir kariuomenės stiprini-
mo, nuspręsta rimčiau
pažvelgti ir į pilietinio
pasipriešinimo aspektus.
Krašto apsaugos ministeri-
jos (KAM) Gynybos politi-
kos grupės patarėja Laima
Zlatkutė teigė, jog bus
pasitelkta daugybė priemo-
nių šiems tikslams įgyven-
dinti: „Visuomenės švieti-
mui apie saugumo grėsmes
organizuojami šviečiamieji
renginiai, pavyzdžiui, apie
informacinį arba kiberneti-
nį saugumą, apie priešiškų
žvalgybos tarnybų veiklą.“

Priešintis agresoriui galima
ir be ginklų

Algimantas Kripas

Suteiks žinių, kaip elgtis
ekstremaliose situacijose

Kaip L.S sakė L.Zlatkutė pareng-
toje Nacionalinėje darbotvarkėje
apibrėžtos trys pagrindinės kryptys,
kuriomis piliečiai turi būti rengiami
pilietiniam pasipriešinimui. Tai yra
visuomenės atsparumo stiprinimas,
pilietinės valios stiprinimas bei ži-
nių ir įgūdžių, reikalingų pilietiniam
pasipriešinimui, suteikimas. Plane
yra numatyta daugiau negu 40 prie-
monių šioms kryptims.

Didžiulis dėmesys bus skiriamas
ir jaunimo ugdymui stiprinti – gili-
namos pedagogų kompetencijos
nacionalinio saugumo, gynybos, in-
formacinio saugumo ir kt. srityse.
Pašnekovė akcentavo, kad bus pa-
siektas seniai puoselėtas tikslas –
užtikrinti privalomą mokinių ugdy-
mą gynybos klausimais. Plane taip

pat yra numatyta jaunimą skatinti
savanoriškai dalyvauti įvairių nevy-
riausybinių organizacijų veikloje.

Patarėjos teigimu, Nacionalinės
darbotvarkės įgyvendinimo plane yra
akcentuojami mobilizaciniai, civilinės
saugos bei pilietinio pasipriešinimo

mokymai. Bus išplėstos jų apimtys ir
didinamas prieinamumas. Tam bus
sukurta internetinė mokymų platfor-
ma, taip pat bendradarbiavimo su vi-
suomene mechanizmas – Pilietinio
pasipriešinimo taryba.

Krašto apsaugos viceministras

Žilvinas Tomkus mano, jog šiomis
priemonėmis bus pasiekta, kad
daugiau nei pusė šalies gyventojų
taps pasiryžę priešintis ginklu arba
taikiomis priemonėmis. Ministeri-
jos pranešime teigiama, kad taip
pat tikimasi, jog pasitelkus šiuos
planus, žmonėms bus suteiktos ži-
nios, kaip elgtis ekstremalių situa-
cijų metu. Numatoma, kad per ke-

“„Pirmuoju 2023-2025 metų
plano įgyvendinimo etapu
sieksime užtikrinti tinkamą
visuomenės ir institucijų
įsitraukimą rengiantis
pilietiniam pasipriešinimui.
Norime, kad institucijos
bendradarbiautų ir dalintųsi
atsakomybe rengiant
visuomenę, o piliečiai turėtų
sąlygas prisidėti prie rengi-
mo proceso formavimo ir
įgyvendinimo. Svarbu, kad
suprastume, jog valstybės
gynyba – kiekvieno iš mūsų
atsakomybė“, – sakė vicemi-
nistras Žilvinas Tomkus. 

lerius metus žinių apie pilietinį pa-
sipriešinimą įgis daugiau negu 100
tūkst. Lietuvos gyventojų.

Svarbus institucijų įsitraukimas
Kitas daug svarbos turintis Nacio-

nalinės darbotvarkės ir jos įgyven-
dinimo plano aspektas – sutelkti
valstybines institucijas rengiant pi-
liečius pilietiniam pasipriešinimui.
Anot L.Zlatkutės, šioje sferoje dide-
lės reikšmės turi tokie dalykai kaip
piliečių bei valstybės santykis, visuo-
menės vertybinės nuostatos, akty-
vus dalyvavimas valstybės gyveni-
me. Dėl šios priežasties rengiant pi-
liečius yra reikalingas kuo platesnis
kitų valstybinių institucijų įsitrauki-
mas. Įgyvendinant Nacionalinės dar-
botvarkės planą, valstybinės insti-
tucijos siūlė savo priemones bei bus
atsakingos už jų vykdymą. Tokiu
būdu jos tiesiogiai prisidės prie vi-
suomenės rengimo pilietiniam pa-
sipriešinimui stiprinimo.

Pašnekovė pridūrė, jog šiame Na-
cionalinės darbotvarkės įgyvendini-
mo etape sveikatos apsaugos sek-
torius tiesiogiai nedalyvauja. Visgi,
iki Nacionalinės darbotvarkės įgy-
vendinimo plano 2026-2030 m.
rengimo bus galima įvertinti, ko-
kiais būdais sveikatos apsaugos sek-
torius galėtų prisidėti prie visuome-
nės rengimo pilietiniam pasiprieši-
nimui. „Mes glaudžiai bendradar-
biaujame su sveikatos apsaugos
sektoriumi. Tai vyksta konkrečiai
per pasirengimą mobilizacijai. Gy-
ventojų būtinųjų poreikių tenkini-
mas, užtikrinant sveikatos apsaugą,
yra viena gyvybiškai svarbių valsty-
bės funkcijų“, – teigė L.Zlatkutė.

Numatyta, kad Piliečių rengimo pi-
lietiniam pasipriešinimui strategija
bus įgyvendinama trimis etapais:
2023-2025 m., 2026-2030 m., 2031-
2035 m. Kiekvienam jų bus paren-
giamas atskiras planas. Šią savaitę pri-
tarta 2023-2025 m. planui. Jam įgy-
vendinti skirta apie 114 milijonų eurų.
Planą parengė KAM. Jį ruošiant buvo
konsultuojamasi su įvairiomis valsty-
binėmis institucijomis ir nevyriausy-
binėmis organizacijomis. Be KAM,
plano įgyvendinime dalyvaus Švieti-
mo, mokslo ir sporto bei kitos minis-
terijos, Vyriausybės kanceliarija, vals-
tybinės įstaigos. Prie jo įgyvendinimo
taip pat gali prisijungti ir suinteresuo-
tos visuomenės grupės.      ¬

• Gegužės mėnesį vyko Lietuvos
kariuomenės pratybos „Geležinis vilkas
2023-I“.

• Jose dalyvavo per 3500 Lietuvos bei
NATO sąjungininkų karių su 600 vienetų
karinės technikos.

• Šios pratybos buvo ypatingos tuo, jog jų
metu buvo tikrinama sąveika tarp
kariuomenės padarinių bei sveikatos
apsaugos sistemos.

• SAM pranešime teigiama, kad pratybų
metu buvo modeliuojama situacija, kai
skyriaus kontratakos metu kariai patiria
sužeidimus. Vietoje jiems buvo suteikta
pagalba. Paieškos ir evakuacijos grandis

Tarp kitko:

naudodama turimą šarvuotą transporterį
M113 sužeistuosius gabena į lauko
ligoninę – Rolė 2. Ten sužeistiesiems
suteikiama būtinoji pagalba bei
stabilizuojama būklė. Kariai pergabena-
mi į civilines gydymo įstaigas – pratybų
atveju pasitelktos LSMU Kauno klinikos.
Sudėtingiausius sužalojimus patyrę
kariai į klinikas buvo gabenami Lietuvos
Karinių oro pajėgų sraigtasparniais Mi-8.

• Pratybas „Geležinis vilkas“ kiekvienais
metais organizuoja Pėstininkų brigada
„Geležinis vilkas“. Šiais mokymais yra
siekiama įvertinti brigados vienetų
kovinę parengtį bei sinchronizuoti
standartines procedūras.  ¬

Saugi visuomenė

Pirmoji ponia Diana Nausėdie-
nė dalyvavo jaunųjų maltiečių
30-mečio šventėje.

„Džiaugiuosi, kad esate tarp tų,
kurie negali ramiai žiūrėti į skurdą ir
sunkiomis sąlygomis gyvenančių
žmonių skausmą, nes esate stiprūs
imtis svarbių mūsų visuomenei dar-
bų. Esame gerovės valstybės bendra-
kūrėjai. Į gerovės valstybę galima ar-
tėti tik nuosekliai ir kryptingai maži-
nant visų rūšių atskirtis, sprendžiant
susvetimėjimo, vienišumo visuome-
nėje problemas, kuriant žmonišku-
mo, pagarbos ir atjautos jungtis tarp
visų kartų, jų nesupriešinant“, – sa-
kė pirmoji ponia.

D.Nausėdienė padėkojo Maltos
ordino organizacijos vadovams, sa-

pasitikėjimas jaunu.
„Tikiu, kad kiekvieno savanorio

darbas palieka neįkainojamą ant-
spaudą visam gyvenimui tiek jam
pačiam, tiek globojamajam, tiek vi-
sai visuomenei – dovanoja pamo-
kas, neįkainojamas ir nepakarto-
jamas patirtis, kurios ugdo visus,
praplečia bendruomenės gerumo
ir dosnumo, socialinio saugumo
erdves“, – teigė D.Nausėdienė.

Jaunieji maltiečiai – dalis Maltos
ordino pagalbos tarnybos, veiklą
pradėjusi 1993 m., ją sudaro akty-
vūs 14–29 metų jaunuoliai, skirian-
tys savo laiką savanoriškam so-
cialiniam darbui. Ši organizacijos
jaunuomenė šiandien savanorystei
buriasi 20 Lietuvos vietovių ir vie-
nija apie 500 savanorių. ¬

Jauniesiems maltiečiams – trisdešimt

Pirmosios ponios teigimu, per ben-
drystę, tarnystę ir socialines patir-
tis Maltos ordinas dalijasi išminti-
mi ir ugdo dvasinę stiprybę bei at-
jautą, kuria nuostabią bendražmo-
giškąją patirtį, kurioje gimsta seno

“JAUNIEJI MALTIEČIAI –
 DALIS MALTOS ORDINO
PAGALBOS TARNYBOS,
VEIKLĄ PRADĖJUSI 1993 M.,
JĄ SUDARO AKTYVŪS 14–29
METŲ JAUNUOLIAI, SKIRIAN-
TYS SAVO LAIKĄ SAVANORIŠ-
KAM SOCIALINIAM DARBUI.

vanorių ugdytojams už atsparumą,
už tai, kad 30 metų Lietuvoje pa-

deda augti jaunajai kartai, turinčiai
stiprų dvasinį ir vertybinį stuburą.

Lietuvos Respublikos Prezidento kanceliarijos nuotrauka/ Eitvydas Kinaitis
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“Pernai VšĮ „Ekoagros“

sertifikavo 3 tūkst. ekologi-

nės gamybos veiklos

vykdytojų: ūkių, perdirbimo

įmonių, platintojų ir impor-

tuotojų. Deja, šiemet toks

augimas neprognozuoja-

mas, atvirkščiai, stebimas

norinčių sertifikuoti ekolo-

ginę gamybą mažėjimas.

L
ietuvos Vyriausybė
investuoja į ekologinį
verslą, tikintis, jog

inovacijos ne tik paskatins
žiedinę ekonomiką, bet ir
bus naudingos aplinkosau-
gai bei vartotojų sveikatai.
Gamintojai nėra tokie
viltingi ir teigia, jog ekologi-
niai ūkiai Lietuvoje kol kas
ne klesti, o regresuoja.

Ekologinė žemdirbystė: tik
ūkininkų noro neužtenka

KOMENTARAS:

nepalankią ūkininkams teisinę bazę
bei esant pasyviam požiūriui į
Lietuvos ekologinių ūkių asociacijos
siūlymus reaktyviniu greičiu
regresuojame. Jei kalbėtume apie
ekologiškos produkcijos perdirbėjus,
jų kasmet daugėja, atsiranda
daugiau mažų įmonių ar ūkių
perdirbančių ekologišką žaliavą ir
gaminančių ekologiškus produktus.

Žiūrint plačiąja prasme, ekologi-
nės gamybos plėtros galimybės
Lietuvoje yra ypač palankios.
Greičiausiai tuo užsiimtų daugelis
ūkininkaujančiųjų ir būtų lengvai
pasiekiamos LR Strateginio plano
ambicijos padvigubinti esamus
ekologiškus pasėlių plotus. Tačiau
plėtrai neužtenka tik ūkininko noro,
reikalingas palaikymas iš socialinių
partnerių, Žemės ūkio, Aplinkos,
Sveikatos ministerijų bei vartotojų.
Prie ekologinio sektoriaus klestėji-
mo labiausiai galėtų prisidėti Žemės
ūkio ministerija, turėdama aiškų
ekologinės plėtros veiksmų planą,
kuris skatintų ekologinių ūkių ir

Lietuvos ekologinių ūkių
asociacijos vadovas

Mindaugas Petkevičius:

- Praėjusius trejus metus
ekologiškų produktų gamintojų
skaičius augo, didėjo ekologinio
ūkininkavimo plotai. 2023 m.
situacija pasikeitė iš esmės, nes
grįžome į 2009 m. lygį. Ant
popieriaus tendencijos turėjo
būti geresnės, nes Vyriausybės
siekiamybė – iki 2030 m. turėti
dvigubai daugiau ekologinio
ūkininkavimo plotų. Deja, Žemės
ūkio ministerijai formuojant

ekologinės gamybos plėtrą.
Patys didžiausi iššūkiai yra

dažnas teisės aktų keitimas, kuris
turi stiprią įtaką ekologinių ūkių
likimui. Ne ką mažesnę įtaką
daro kainų svyravimai bei
produktų paklausa. Ekologiškų
žemės ūkio produktų supirkimo
kainai nukritus ilgesnį laiką ir
dingus paklausai, ūkininkams
tenka daryti išvadas ir priimti
sprendimus, kartais net atsisakyti
toliau ūkininkauti ekologiškai.
Didelę įtaką ūkio pelningumui
daro pasirinkta šaka. Jei grūdinin-
kai džiaugiasi produkcijos
supirkimo kaina, gyvulių auginto-
jai kenčia dėl padidėjusių kaštų
pašarams.

Kalbant apie ekologiškų
produktų paklausą, reikia
atkreipti dėmesį, jog Lietuvoje
vartotojų pasirinkimą dažniausiai
lemia kaina ir tik po to kokybė
bei kiti niuansai. Pastebime, kad
visuomenei trūksta informacijos,
rinkoje stinga atpažįstamumo ir
aiškaus produktų ženklinimo. ¬

Jurgita Ramanauskienė

Galimybė sutaupyti pusę
gamybos kaštų

Vidurio ir vakarų Lietuvos regione
veikiančios labai mažos, mažos ir vi-
dutinės įmonės (MVĮ) kviečiamos
kurti ekologiškus produktus. Ekono-
mikos ir inovacijų ministerija į tai pla-
nuoja investuoti milijoną eurų.

„Ekologiški produktai palankes-
ni ne tik gamtai, bet ir ekonomi-
kai. Jie yra žiedinės ekonomikos
pagrindas ir rinkoje naudingi tiek
vartotojams, tiek verslui, tiek ap-
linkai. Daugelis Lietuvos MVĮ, kur-
damos ekologiškus produktus, gali
įgyti konkurencinį pranašumą, ku-
ris padėtų greičiau ir paprasčiau
parduoti rinkos poreikius atitin-
kančią produkciją“, – teigia eko-
nomikos ir inovacijų ministrė Auš-
rinė Armonaitė.

Didžiausia galima projektui skirti
finansavimo lėšų suma yra 80
tūkst. eurų, mažiausia – 15 tūkst.
Didžiausia galima finansavimo su-
ma aplinkosaugos vadybos siste-
mai diegti ir sertifikuoti – 5 tūkst.
eurų, technologiniam auditui atlik-
ti – 12 tūkst. eurų.

Europos Komisijos duomeni-
mis, ekologiški produktai galėtų
padidinti išteklių našumą iki 30
proc., ir tai iki 2030 m. galėtų pa-
dėti sukurti dar 2 mln. darbo vietų
Europos Sąjungoje. Taip kasmet
žiedinė ekonomika galėtų sumažin-
ti išmetamą šiltnamio efektą suke-
liančių dujų kiekį beveik 4 proc.

„Ekologinės inovacijos suteiktų
galimybę verslui sutaupyti iki 50
proc. gamybos kaštų, iki 60 proc.
energijos gamybos procesų sąnau-
dų, iki 70 proc. žaliavų poreikio.
Todėl šios priemonės lėšomis Lie-
tuvos verslas gaus investicijų, ku-
rios leistų jam sutaupyti ir ekologi-
nio projektavimo metu pagerinti
gaminių ekologiškumą per visą jų
gyvavimo ciklą, o atliekant ekolo-
ginį ženklinimą paskatinti produk-
tų, kurie yra mažiau žalingi aplin-
kai ir žmonių sveikatai nei kitos tos
pačios grupės produktai, sertifika-
vimą“, – teigia Ekonomikos ir ino-
vacijų ministerijos kanclerė Iveta
Paludnevičiūtė.

Augimo, deja, neprognozuoja
Pernai VšĮ „Ekoagros“ sertifika-

vo 3 tūkst. ekologinės gamybos
veiklos vykdytojų: ūkių, perdirbi-
mo įmonių, platintojų ir importuo-
tojų. Deja, šiemet toks augimas ne-
prognozuojamas, atvirkščiai, ste-
bimas norinčių sertifikuoti ekolo-
ginę gamybą mažėjimas. Nors yra

perspektyvų ir vilčių ekologiškų pro-
duktų gamybai augti bei populiarė-
ti. Tam palanki Europos Sąjungos
politika, numatomos daugiametės
ekologijos skatinimo priemonės. Vi-
suomenė domisi sveikesne mityba,
ieško natūralių alternatyvų, neabe-
jinga aplinkosauginiams, tvarumo
aspektams.

Lietuvoje vyrauja ekologiniai au-
galininkystės ūkiai, tiekiantys pir-
minę neperdirbtą produkciją. Di-
džioji dalis mūsų produkcijos yra
javai, ankštinės kultūros, kuri kaip
žaliava išvežama į kitas šalis, nes
tiek, kiek pagaminame Lietuvoje,
nesunaudojame. Pernai VšĮ „Eko-
agros“ sertifikavo 2 645 veiklos vyk-
dytojus, užsiimančius ekologine

augalininkyste arba augalininkyste
kartu su gyvulininkyste, taip pat 25
užsiimančius ekologine bitininkys-
te, 16 vykdančių laukinių augalų
rinkimo veiklą, 13 – ekologine ak-
vakultūra ir 348 – ekologinės ga-
mybos produktų tvarkymo veiklą
(perdirbimas, prekyba, eksportas,
importas).

Sertifikuojami visi žemės ūkio kil-
mės ir maisto produktai, atitinkan-
tys ekologinės gamybos reikalavi-
mus. Tai gali būti pirminės gamy-
bos produktai, pvz., grūdai, dar-
žovės, gyvuliai, taip pat perdirbti ir
vartojimui paruošti maisto produk-
tai, pvz., duona, sūris. Tiesa, rei-
kia laikytis ekologinės gamybos
principų ir reikalavimų. Vadinasi,

tik natūralūs gamybos procesai ir
medžiagos!

Ekologiški produktai yra gami-
nami iš ekologiškų žemės ūkio kil-
mės sudedamųjų dalių, be genetiš-
kai modifikuotų organizmų. Yra ri-
bojamas mikroelementų ir pagal-
binių perdirbimo medžiagų
naudojimas. Ekologiškas maistas
perdirbamas atsargiai, taikant bio-
loginius, mechaninius ir fizinius
metodus.

VšĮ „Ekoagros“ kontroliuoja vi-
sus gamybos etapus: nuo lauko iki
stalo, t. y. nuo pasėlių, tręšimo, au-
galų dauginimo medžiagos, paša-
rų gyvuliams iki maisto produk-
tams naudojamų perdirbimo me-
todų ir technologinių priedų, taip
pat viso kelio, kuriuo produktas at-
keliauja į prekybos vietą iki galuti-
nio pirkėjo. Ekologinės gamybos
tikslas – gaminti saugų ir kokybiš-
ką produktą žmogui, taip pat sau-
goti aplinką ir taupiai naudoti iš-
teklius. Rinkdamiesi ekologiškus
produktus valgome maistą be che-
minės taršos, prisidedame prie bio-
loginės įvairovės išsaugojimo, tur-
tingo kraštovaizdžio, sveikos gyve-
namosios aplinkos išsaugojimo. ¬

Eko raktas

Valstybinių miškų urėdija kvie-
čia susiburti visus neabejingus
gamtai piliečius į tradicine ta-
pusią, jau trečią kartą vyksian-
čią miškų švarinimo talką
„Miško kuopa“.

Praėjusių metų pavasarį daugiau
nei 700 talkininkų Lietuvoje surin-
ko apie 90 tonų įvairių atliekų mū-
sų miškuose, po kurių miškai prieš
vasarą tapo gerokai žalesni ir šva-
resni. Šiemet miškininkai kviečia
kartu sutvarkyti miškus po vasa-
ros sezono bei pasitikti rudenį įpras-
minant meilę gamtai.  

„Tai, kad miškininkai kasmet iš
miškų išveža beveik tūkstantį to-
nų atliekų tik įrodo, kokia svarbi
yra ši, jau tradicija tapusi, iniciaty-
va. Kviečiu visus jungtis ir kartu
tvarkyti pamėgtas bei dažnai lan-

„Miško
kuopa“

komas vietas, kad pavasarį sugrįž-
tume į žaliuojančius ir švarius miš-
kus“, – akcijos svarbą pabrėžė ap-
linkos ministras Simonas Gentvilas.
 „Miško kuopa“ organizuojama sie-
kiant suburti gamtą mylinčią visuo-
menę išvalyti miškus nuo šiukšlių,
kurios tampa taršos bei gaisrų židi-
niais Lietuvoje bei šviesti piliečius apie
tvarų, atsakingą elgesį gamtoje. 

„Jau trečius metus iš eilės Lietu-
vos gyventojus, kuriems rūpi miš-
kai, kviečiame į vieną dieną trun-
kančią miškų švarinimo talką, kuri
vyks visuose Lietuvos regionuose.
Šia akcija siekiame ne tik iškuopti
šiukšles ir padėti išvalyti miškus, bet
ir atkreipti žmonių dėmesį į proble-
mą, kurią galime išspręsti tik ben-
dromis pastangomis. Tikiu, kad ši
iniciatyva taps tinkamu pavyzdžiu vi-
suomenei, kaip elgtis gamtoje ir sau-
goti visų mūsų turtą – miškus“, – da-
lyvauti akcijoje ragina Valstybinių
miškų urėdijos generalinis direkto-
rius Valdas Kaubrė.

Akcija vyks visuose 26 Valstybi-
nių miškų urėdijos regioniniuose
padaliniuose. Vietos, kuriose vyks
miškų tvarkymo talka, miškininkų
parinktos pagal tai, kur miško ter-
šėjai dažniausiai palieka šiukšles,
atsikrato stambiagabaritėmis ar
statybinėmis atliekomis.

Į vietas, kuriose vyks talka, iš nu-
statytų susirinkimo vietų palydės
bei kartu darbuosis Valstybinių
miškų urėdijos miškininkai. Taip
pat darbuotojai pasirūpins pirštinė-
mis, šiukšlių maišais bei užtikrins
šiukšlių išvežimą.

Miškų tvarkymo akcijos „Miško
kuopa“ registracija skelbiama Vals-
tybinių miškų urėdijos interneto sve-
tainėje https://registracija.vmu.lt/ ¬
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Š
iandien sudėtinga
įsivaizduoti gyvenimą
be išmaniojo telefono

arba planšetinio kompiute-
rio. Daugėjant elektronikos
daugėja ir jos atliekų.
Europos Sąjungoje suskub-
ta keisti padėtį – įsigalioja
naujas baterijų ir jų perdir-
bimo reglamentas. Kaip
teigė aplinkos viceministrė
Raminta Radavičienė
didžiulis dėmesys bus
skiriamas saugiam atliekų
tvarkymui.

Žiedinėje ekonomikoje
rimčiau įdarbins baterijas

Algimantas Kripas

Problemoms užbėgama už akių
Rugpjūčio 17 d. įsiteisino naujas

Europos Parlamento ir Tarybos
reglamentas dėl baterijų ir jų atlie-
kų. Juo yra numatyta, kad naujos
baterijos prisidėtų prie žaliosios
pertvarkos bei būtų tvarios. Regla-
mentuojant visą baterijų gyvavimo
ciklą nuo jų sukūrimo iki apdoroji-
mo yra skatinama žiedinė ekono-
mika. Taip pat didinama atsakomy-
bė ir gamintojams.

Aplinkos ministerijos pranešime
viceministrė Raminta Radavičienė
teigia, kad šis Europos Parlamento
sprendimas palies daugybę aspek-
tų: „Naujasis reglamentas gerins
baterijų vidaus rinkos veikimą ir už-
tikrins sąžiningesnę konkurenciją
nustatant saugumo, tvarumo ir
ženklinimo reikalavimus, pasitel-
kiant eksploatacinių savybių, pa-
tvarumo ir saugumo kriterijus,
griežtinant pavojingų medžiagų ri-
bojimą, privalomą informaciją apie
baterijų anglies dioksido išmetimo
rodiklį.“

Reglamentą inicijavęs eurokomi-
saras Virginijus Sinkevičius „Face-
book“ paskyroje teigė, kad naująja
iniciatyva yra siekiama ne spręsti jau
esamas problemas, bet užbėgti
joms už akių. Mat netolimoje atei-
tyje pasaulyje bus baterijų deficitas.
Dėl baterijų perdirbimo atsiras ir di-
desnės gamybos galimybės.

Nuostata bus taikoma visų rūšių

“Baterijų atliekų rūšiavimas yra itin svarbus, kadangi tinkamai jų neutilizavus, o tiesiog

jas išmetus kartu su buitinėmis atliekomis, konteineriuose jos pradeda irti. Irimo metu

išsiskiria medžiagos, galinčios nudeginti gyvūnų odą bei augalų lapus. Dėl šių medžiagų

taip pat pakinta ir cheminė dirvožemio sudėtis.

Didelis dėmesys rūšiavimui
Iki 2027 m. pabaigos bus priva-

loma surinkti 63 proc., o iki 2030
m. pabaigos – 73 proc. nešiojamų
baterijų atliekų. Iki šiol jų buvo bū-
tina surinkti 45 proc. Pranešime
teigiama, jog Lietuva sėkmingai
įgyvendindavo šiuos reikalavimus.
Pavyzdžiui. 2021 m. pavyko su-
rinkti beveik 12,5 tūkst. tonų aku-
muliatorių bei baterijų atliekų. Iš
jų 11,6 tūkst. tonų buvo perdirbta.

Baterijų atliekų rūšiavimas yra
itin svarbus, kadangi tinkamai jų
neutilizavus, o tiesiog jas išmetus
kartu su buitinėmis atliekomis,
konteineriuose jos pradeda irti. Iri-
mo metu išsiskiria medžiagos, ga-
linčios nudeginti gyvūnų odą bei au-
galų lapus. Dėl šių medžiagų taip pat
pakinta ir cheminė dirvožemio su-
dėtis. Baterijų atliekos užteršia ap-
linką sunkiaisiais metalais. Iš van-
dens telkinių ir augalų jos gali patek-
ti į žmonių bei gyvūnų organizmus.

Sunkieji metalai žmogaus organizme
gali pakenkti ląstelėms ir DNR.

Lietuvoje yra beveik 9 tūkstančiai
vietų, kuriose yra galima priduoti
naudotas nešiojamas baterijas bei
akumuliatorius. Didžiausias kiekis
baterijų atliekų yra surenkama maž-
meninės prekybos vietose. Ten yra
pastatytos specialios jų surinkimui
skirtos talpos. Senus akumuliato-
rius bei baterijas iš vartotojų taip pat
privalo priimti ir jų platintojai. Jie
šias atliekas turi priimti nemokamai
bei už tai nereikalauti pirkti naujų
baterijų. Gyventojams yra sudary-
tos sąlygos nebenaudojamas bate-
rijas atiduoti ir į savivaldybėse esan-
čias atliekų surinkimo aikšteles. Taip
pat jas galima perduoti atliekų tvar-
kytojams, kurie yra atsakingi už to-
kio tipo atliekų tvarkymą. Vartoto-
jai baterijų atliekas gali išmesti į spe-
cialias talpas, kurios yra pastatytos
biuruose, degalinėse, švietimo įstai-
gose bei organizacijose.

Šiuo metu yra gaminama daug
elektronikos prietaisų, kuriuose
yra integruotos baterijos. Elektro-
nikos gamintojų ir importuotojų
organizacijos direktorė Veronika
Masalienė žiniasklaidai teigė, kad
nebenaudojamus elektronikos
prietaisus gyventojai gali išmesti į
specialias elektronikos atliekų tal-
pas arba į šiais metais pradėtas įren-
ginėti elektronikos atliekų priėmi-
mui skirtas vietas. Jos yra įrengtos
prie didžiųjų prekybos centrų bei
mažesnių miestelių centruose.

V.Masalienė pabrėžė, kad prie-
taisų ardymas bandant atskirti juo-
se esančias baterijas yra nesaugus.
Tokį darbą turėtų atlikti pagal aukš-
čiausius saugumo bei aplinkos
standartus dirbantys atliekų tvar-
kytojai. Jei žmogus namuose turi
stambiagabaričių atliekų, pavyz-
džiui, skalbimo mašiną, egzistuoja
galimybė užsisakyti jos nemokamą
išvežimą. Tokiu būdu su nebenau-
dojama buitine technika galima ati-
duoti ir prietaisus su integruotomis
baterijomis bei pačias baterijas. Mi-
nisterijos pranešime teigiama, kad
naujajame reglamente yra iškeltas
tikslas ne vėliau kaip iki 2028 m.
gruodžio 31 d. surinkti 51 proc. ma-
žųjų transporto priemonių bateri-
jų atliekų. Dar po kelerių metų, iki
2031 m. gruodžio 31 d. turės būti
surenkama 61 proc. tokių atliekų.
Ne vėliau kaip nuo 2027 m. gruo-
džio 31 d. iš pusės kiekio perdirba-
mų baterijų turės būti atgaunamas
litis. Nuo 2030 m. pabaigos litis tu-
rės būti atgaunamas iš 80 proc. ba-
terijų. Nuo 2026 m. atsiras reikala-
vimai ženklinti bei pateikti informa-
ciją apie baterijų sudedamąsias me-
džiagas. ¬

Eko raktas

KOMENTARAS:

Elektromobilių pardavimo įmonės

„Deals on wheels“ įkūrėjas

Laurynas Boguševičius:

- Pardavėjas neturi jokios įtakos

tokių sprendimų priėmime. Visus

sprendimus dėl elektromobilių

baterijų keitimo aspektų priima

automobilių gamintojai. Mano

manymu, reglamento įvedimas

turės pozityvų postūmį elektromo-

bilių pardavimui, kadangi jis

nesukels jokių papildomų proble-

mų vartotojui.  ¬

nešiojamoms, pramoninėms, elektra
varomų transporto priemonių, au-
tomobilių akumuliatoriams bei elek-
trinių mopedų, dviračių bei paspir-
tukų baterijoms. Pažymėtina, kad
nuo 2027 m. prietaisuose esančios

nešiojamos baterijos turėtų būti pa-
gamintos taip, jog jas lengvai galėtų
pakeisti pats galutinis vartotojas.
Lengvųjų transporto priemonių ba-
terijų keitimo darbai turėtų būtiat-
liekami nepriklausomų specialistų.

Instaliacija „(Ne)amžinos verty-
bės“ šiauliečius privers susimąs-
tyti apie besikaupiančias atliekas.

Menininkės Jolitos Vaitkutės ins-
taliaciją „(Ne)amžinos vertybės“ jau
gali išvysti ir Saulės miesto gyvento-
jai Šiaulių apskrities Povilo Višins-
kio viešojoje bibliotekoje. Įspūdin-
gą, beveik 2 metrų aukščio kaukolę
dengia žemėje įsiterpusios plastiko,
tekstilės ir elektronikos atliekų lie-
kanos, kurios simboliškai primena
ne tik apie šiukšlių ilgaamžiškumą,
bet ir apie žmonių atsakomybę.

Eksponuojamos kaukolės kaktoje
įmontuota vario plokštė, kurios pa-

tyti, ar mūsų išmetamos šiukšlės
yra tai, ką mes norime palikti atei-
nančioms kartoms kaip XXI am-
žiaus kultūrinį sluoksnį.

„Tikiu, kad ši instaliacija privers
žmones labiau susimąstyti apie eko-
logiją ir Lietuvos ateitį. Prisilietę
prie kaukolės kaktos pagalvokime,
kaip galėtumėm gyventi tvariau.
Nėra sudėtinga truputį atsakingiau
žiūrėti į vartojimą, nepirkti nerei-
kalingų daiktų ir būsimoms kar-
toms palikti mažiau šiukšlių. Me-
nas šią didžiulę problemą padeda
suvokti suprantamiau“, – Šiauliuo-
se vykusiame renginyje kalbėjo me-
nininkė J.Vaitkutė.

Instaliaciją bibliotekos lankytojai
galės apžiūrėti iki rugsėjo mėnesio
pabaigos bibliotekos darbo valan-
domis.  ¬

„(Ne)amžinos vertybės“ Šiauliuose

mintimis. Šiuo kūriniu menininkė
skatina ne tik daugiau kalbėti apie
tvarumą, bet ir asmeniškai apmąs-

“KŪRINĮ INICIJAVUSIOS
APLINKOS MINISTERIJOS
DUOMENIMIS  VIENAS LIETUVOS
GYVENTOJAS PER METUS
SUGENERUOJA BEVEIK 500 KG
KOMUNALINIŲ ATLIEKŲ, O
DIDŽIAUSIĄ ATLIEKŲ DALĮ
SUDARO PLASTIKAS IR STIKLAS.

lietimai sumuojami pakaušyje esan-
čiame skaitiklyje. Iki šiol šį skaitiklį yra
palietę daugiau kaip 12 tūkst. žmonių.

Tai simbolinis raginimas palikti
žymę planetoje tvariu, ekologišku
ir neeikvojančiu būdu – idėjomis ir
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gryninome, įgauna pavidalą. Pasku-
tinį kartą, kai čia lankiausi, buvo vis-
kas apleista.

- Šeimose paprastai vienas bū-
na „policininkas“, kitas – „geroji
fėja“. Kurį vaidmenį užimate jūs?

- Su vyru esame panašūs. Dėl to
neturime griežtų vaidmenų, esame
komanda. Stengiamės laikytis vie-
ningos pozicijos, kad vaikams būtų
kuo mažiau vietos manipuliacijoms.
Net jei ir nepritariu vyrui, pasakau
jam tai asmeniškai. Tėvystė dar la-
biau užaugino mūsų santykius. Va-
dovaujamės lygiaverte partneryste,
neskirstome darbų. Užduotį daro

Atkelta iš 1p.

Tą taikau ir gyvenime. Būtų uto-
piška sakyti, kad šimtu procentu. Ne
tik salotas valgome. Būna visko: ir
šaldyto maisto pasišildome, galime
ir į McDonald‘ą nueiti. Normalu kar-
tais miegoti iki dvylikos ir tądien ne-
sportuoti. Svarbu nenueiti į kraštuti-
numą ir kad tai būtų išimtys, o ne
taisyklė. Mane į rėmus įstatė ir moti-
nystė. Skatiname vaikus judėti, svei-
kai maitintis, mokome atsipalaiduo-
ti ir suprantame, kiek svarbus yra
ryšys su suaugusiais žmonėmis bei
bendraamžiais, kiek svarbi psichinė
sveikata. Dirbdama biure turėjau ga-
limybę prisiliesti prie įvairių veiklų.
Žmonėms galime šimtą kartų karto-
ti, kaip reikia daryti, bet kol žmogus
pats nepabando ir nepatiria malonu-
mo, nieko nebus. Linkiu vilniečiams
atrasti sveikatos biurą, nes čia siūlo-
mos veiklos – aukščiausios kokybės
ir dar nemokamai. O paprastai esa-
me įpratę manyti, jei jau nemoka-
mai – nieko gero nesitikėk... Dar ta-
da, kai dirbau biure, svajojome apie
šias erdves Vingio parke, kūrėme
naują logotipą, spalvas. Šiandien ma-
lonumas matyti, kad idėjos, kurias

Viršelio interviu

S.Bieliūnė: sunkią dieną dviračiu
numinu 40 kilometrų

“SKATINAME VAIKUS JUDĖTI,
SVEIKAI MAITINTIS, MOKO-
ME ATSIPALAIDUOTI IR
SUPRANTAME, KIEK SVAR-
BUS YRA RYŠYS SU SUAU-
GUSIAIS ŽMONĖMIS BEI
BENDRAAMŽIAIS, KIEK
SVARBI PSICHINĖ SVEIKATA.

tas, kieno rankos tą minutę laisvos.
- Vaikai lanko valstybines ar

privačias mokyklas?
- Valstybines. Mokslo kokybė

manau priklauso nuo mokytojų.
Mums pasisekė – vaikai ten myli-
mi, auga jautrioje aplinkoje, mo-
kytojai atviri kalbėtis apie sunku-
mus. Džiaugiuosi vyresnėliu, kuris
pernai pradėjo eiti į penktą klasę, –
buvo naujas etapas, adaptacija, kai
keitėsi mokytojai. Jis turi daug mo-
tyvacijos mokytis, penktą klasę bai-
gė dešimtukais. Vienas sportuoja,
kitas „Ąžuoliuko“ chorą lanko.

- Pasakojote apie meilę muzi-
kai, turbūt ir pati muzikos mo-
kyklą esate baigusi?

- Taip, fortepijoną. Muzika mane
lydėjo nuo vaikystės. Šiauliuose, kur
užaugau, lankiau muzikos vokalo
studiją „Rokoko“. Nuo ketverių me-
tų teko lipti į sceną. Važiuodavome
pas „Tetą Betą“ į svečius, LRT suk-
davo mūsų vaizdo klipus. Esu Dai-
nų dainelės laureatė. Su „Rokoko“
koncertuoti keliaudavau po Lietu-
vą ir už jos ribų. Ten išmokau sava-
rankiškumo. Neatsitiktinai ir su vy-
ru susipažinome chore. Studijuo-
jant universitete tai buvo mūsų ben-
dras pasirenkamas dalykas.

- Dabar nustebinsite pasakyda-
ma, kad jis kokios nors roko gru-
pės narys...

- Jis – lingvistas, anglų kalbos vertėjas.
Sūnus groja gitara, taigi dabar esame
muzikantų šeima, padainuojame ke-
turiese. Juokaujame, kad esame muzi-
kantų šeimyna duše ir mašinoje. ¬

KALBINO GRETA VANAGIENĖ


